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În numărul din luna ianuarie 2008, revista American Theatre a publicat o serie de 
interviuri cu reputati profesori de arta actorului ,  pe tema formării "actorului  
independent". Dincolo de diversitatea background-urilor şi a experientelor profesionale 
implicate, cele opt mărturii ,  consemnate şi redactate de Ellen Orenstein, dau seamă 
despre "ce înseamnă să predai actorie - să formezi, dincolo de tehnică, actori". Ele vor
besc despre conflictele inerente actului de predare a oricărei forme de artă, dar, mai ales, 
despre pedagogia acelei arte care se bazează pe conştiinta de sine şi pe independenta 
studentului faţă de profesor, ca însuşiri indispensabile in procesul de formare. 

' 

Publicăm aici dialogul cu Andrei Şerban, intervievat in cal itatea sa de profesor şi 
director al Centrului de Studii Teatrale "Oscar Hammerstein 11" din cadrul Universitătii 
Columbia (începând cu anul 1 992), dar şi ca posesor al unei arte pedagogice sui-generis, 
exersate de-a lungul carierei la prestigioase instituţii de învăţământ din intreaga lume, 
precum Yale School of Drama, Universitatea Harvard, Conservatorul de Artă Dramatică 
din Paris, Universitatea din San Diego (California) sau Institutul de Teatru din 
Pittsburgh. 

Ellen Orenstein: Cum Începeţi lucrul cu studenţii de la actorie? 
Andrei Şerban: Aleg două direcţi i .  Una este să lucrez asupra tehnicii - asupra 

talentulu i ,  asupra vocii lor, a corpului şi a mişcări i ,  asupra textului - toate acestea la 
un loc. Apoi , cea de-a doua direcţie - improvizaţie l iberă şi totală. Prima - extrem 
de disciplinată şi riguroasă; cea de-a doua - folosind o formă foarte liberă. Amândouă 
sunt mereu necesare, nu numai la şcoală, dar şi mai târziu, în teatru . Fără talent 
sau tehnică nu poţi fi l iber, dar dacă pui accent numai pe talent, tehnică şi rigoare, 
atunci te l imitezi la ceva prea restrictiv. Aşa că trebuie să ştii cum să permiţi creati
vităţii să se manifeste în voie - să fii complet l iber - şi apoi trebuie să te întorci la 
ceea ce se numeşte discipl ină. Ambele sunt întotdeauna importante - împreună. 

E.O.: Se pare că este greu să negociezi Între aceste două direcţii - creativitate 
şi tehnică. 

A.Ş. :  Da . Ei bine, unele dintre exerciţi i le de încălzire pe care le practicăm au 
foarte mult de-a face cu număratu l ,  şi mişcarea şi exerciţi i le vocale, care necesită o 
mare precizie. Aşa că studenţi i-actori trebuie să parcurgă mai multe seturi de exerciţii 
- fie create, fie luate de mine din alte surse. Apoi, mai este şi un alt aspect: în scena 
pe care trebuie să o pregătească şi să mi-o prezinte, le cer să aducă ceva surprinzător 
- întotdeauna vreau să fiu surprins. Nu trebuie nicioqată să-mi prezinte o scenă pe 
care au lucrat-o într-o manieră logică şi previzibilă. IAntotdeauna caut neaşteptatul .  
Aşa că: fii original, fii excentric, fii exagerat, fii d iferit! lncearcă întotdeauna să aduci 
acest element de surpriză, pentru că teatrul care nu se bazează pe surpriză nu este 
viu. O surpriză poate avea mai multe faţete - de la un fel de surpriză magică la genul 
de surpriză de cel mai prost gust. Astfel ,  se poate trece de la bine la rău - dar nu 
contează, fiindcă ne aflăm într-o situaţie similară unui laborator - nimeni din afară 
nu vede aceste experimente. Şi întotdeauna învăţăm din greşeli ,  aşa încât să ne 
străduim să facem greşeli este cel mai bun lucru . Dacă, într-adevăr, ajungi la l imita 



imaginaţiei şi apoi te întorci la, să spunem, rigoarea textului , să te întrebi pe tine: ei 
bine, toate acele vise fantastice ale mele sau ale noastre, i luminează scena sau o 
fac de neînţeles? ! luminează partitura sau o aruncă în întuneric? Dar trebuie să 
execut acest fel de salturi în necunoscut, salturi în imaginar, încercând să ca totul 
să fie posibil şi apoi, să mă întorc la rigoare. Aceste două mişcări sunt la fel de 
importante. 

E.O.: Prin urmare, atunci când le daţi studenţilor să lucreze nişte scene pentru 
prima oară, Îi Încurajaţi să facă alegeri nonconformiste? 

A.Ş. :  Da Absolut. Să înceapă prin analiza textului şi apoi să uite de ea - şi să 
apeleze la intuiţie. Şi să nu se gândească dacă este bine sau rău. Să încerce orice. 
Abia apoi, la sfârşitul zilei, să se întoarcă şi să evalueze ceea ce au făcut, încercând 
să apl ice judecata critică. 

E.O.: Cum Îi convingeţi pe studenţii dumneavoastră să facă acele salturi În 
imaginar? Le e teamă, la Început? 

A.Ş.: Desigur. Durează mult timp. Dar, la un anumit punct în evoluţia lor, ceea 
ce descoperă ei înşişi este că ceva trebuie să treacă prin corp - corpul este recipi
entul pentru toată energia acţiunii din piesă sau a personajului . Nu ţine de cap, este 
în corp. Nu apare printr-un fel de nor al imaginaţiei. Când ei simt ceea ce numim 
prezenţă - prezenţa actorului - totul se schimbă. Când prezenţa actorului se potri
veşte într-adevăr cu rolul pe care el/ea îl joacă, actorul şi rolul devin una, în felul în 
care o mănuşă se potriveşte pe mână - mănuşa nu este mâna, dar în acelaşi timp 
se potriveşte perfect cu forma şi cu mişcarea mâinii. Şi atunci când cineva simte 
puterea prezenţei, nu mai este atât de îngrijorat sau panicat să mulţumească pe 
altu l .  Această dorinţă de a plăcea apare pentru că ceva în interiorul nostru este 
neliniştit, ceva nu este asimilat sau l ipseşte. Această dorinţă nebunească de a avea 



succes, de a fi recunoscut este aici , o simtim cu totii în teatru , dar cumva, atunci 
când te hrăneşti, când te adapi la realitatea scenei , ·  atunci acel lucru contează cu 
adevărat. 

Dar durează destul timp. Trebuie să treci singur prin asta de mai multe ori, altfel 
totu l este numai teorie. Odată ce experienţa are loc, tot corpul tău se simte diferit 
- emoţi i le tale, raţiunea . Iar ceea ce îţi permite să simţi ce înseamnă să fii pe scenă 
şi să fii mai prezent decât în propria ta viaţă - pentru că în viaţă , ştiţi , toţi suntem 
împrăştiaţi - dar, odată ce eşti pe scenă, totul se uneşte: viaţa ta, viaţa personajului ,  
relaţia dintre viaţa ta şi viaţa piesei - toate se potrivesc. Sau nu. 

E.O.: Ce pretindeţi de la actorii pe care Îi alegeţi să lucreze cu dumneavoastră? 
A.Ş. : Ei bine, le pretind două lucruri . Unul se numeşte talent, celălalt inimă. Nu 

pot fi amatori, trebuie să aibă talent şi, în acelaşi timp, să aibă inimă. 
E.O.: Inima. Cum vedeti asta ? 
A.Ş. : O vezi imediat. îţi' dai seama. Trebuie să fie oameni care au suflet. 
E.O. : Cum se desfăşoară audiţiile pentru programul dumneavoastră de la 

Columbia University? Ce faceţi la. fiecare audiţie?Ţineţi cursuri? 
A.Ş. :  Este un proces lung. In prima zi , candidatul prezintă un monolog, un 

cântec şi un dans. Pot să înţeleg oamenii mai uşor atunci când cântă decât atunci 
când spun un monolog. Cântatul sau mişcarea. Ştiţi , corpul este ca o hartă. Suntem 
foarte buni când încercăm să pretindem, dar corpul nu poate pretinde. Felul în care 
îţi ţii corpul - ţinuta, expresia feţei ,  privirea din ochi - toate astea nu pot minţi .  Astfel 
că văd emoţiile pe care le are o persoană, văd dacă ei ascund multe sau nu ascund 
nimic, dacă sunt deschişi sau vor să se deschidă ori dacă sunt atât de închistaţi , vor 



numai să ascundă. Văd potenţialul pentru aventură sau pentru călătorie - dacă 
cineva chiar doreşte să facă saltul în necunoscut. De aceea, este nevoie să văd o 
persoană de mai multe ori . 

E.O.: Când se Întorc după prima audiţie lucraţi cu ei? 
A.Ş.: Atunci lucrez cu ei. Lucrăm Împreună să vedem cum răspund fie la 

improvizaţie, fie la noţiunile de bază pe care le comunic. Uni i înţeleg imediat ceea 
ce spun. Un i i  actori fac auditii excelente, alţii se descurcă jaln ic. Dar asta este foarte 
înşelător - fiindcă cei care sunt foarte buni la audiţii se pot dovedi a fi tot timpul la 
fel - nu se schimbă deloc până în seara absolviri i .  Şi sunt alţii ce par un dezastru 
la audiţi i ,  dar care pot evolua excepţional după aceea. Este greu să-ţi dai seama. 
De aceea trebuie să-i vezi de mai multe ori . 

E.O.: Unii profesori preferă o abordare pe orizontală a relaţiei dintre ei şi studenţi. 
Alţii preferă o relaţie mai ierarhizată. Dumneavoastră ce preferaţi? 

· 

A.Ş. :  Nu cred deloc într-un fel de dictatură falsă, în puterea profesorului sau a 
regizoru lui - dar nu cred nici în democraţie în teatru . Noi glumim ca şi cum aş fi unul 
dintre ei ,  totul este foarte l iber şi fără restricţii din acest punct de vedere. r;;:>ar când 
le comunic observaţi i le mele, le fac dintr-o evidentă poziţie de autoritate. In ce mă 
priveşte, raţiunea pentru care lucrez în teatru este să descopăr, întotdeauna, ceva 
nou. Să predau doar ceva ce ştiu deja - ar fi , pur şi simplu ,  o pierdere de vreme. 
Mă aflu în faţa unei călătorii în necunoscut. Şi cred că trebuie să căutăm cu toţi i ,  
împreună. Niciodată nu ştiu dinainte cum se va desfăşura. Dar motivaţia ţine de 
moment, iar mintea critică trebuie pusă la contribuţie. Factorul critic este foarte 
important, dar numai la momentul oportun .  Când este folosit greşit, nu te duce 
nicăieri. Deoarece atunci lucrezi cu conştientul - care este mortal - nu are carne, 
nu are viată - este numai scheletu l .  

E.O.: 'spuneţi-mi mai multe - ce vreţi să ziceţi cu asta? 
A.Ş. :  Ei bine, ceea ce vreau să spun este că mintea îţi absoarbe viaţa. Aşa cum 

nu poţi să faci dragoste cu mintea, nu poţi să joci cu mintea. Pur şi simplu nu poţi . 
Mintea este de mare ajutor - pentru că trebuie să faci ordine în viaţă - astfel că 
mintea este un detector foarte bun, un organizator. Dar adevărata inteligenţă nu se 
află în minte. Adevărata inteligenţă se află în intuiţie . Dacă este prea multă raţiune 
- îi paral izează pe studenţi - simt că nu pot face nimic. Li se face frică. Le fură 
plăcerea pentru bucurii şi l ibertate. 

E.O.: Cum găsiţi acest echilibru - de a nu spune prea mult? 
A.Ş.: Prin încercări şi greşel i .  Trebuie să înveţi ce înseamnă să predai. Când 

să te opreşti .  
E.O.: Cum ştiţi când să vă opriţi? 
A.Ş.: Peter Brook a dat această definiţie extraordinară despre ce înseamnă să 

fii regizpr sau profesor. Este vizual: trebuie să descrieţi ceea ce fac (râzând). Asţa 
este. (Impinge mâinile spre mine. Trage mâinile spre sine - dinspre mine. /şi 
Încrucişează mâinile În poală.) Prima mişcare - împing, împing. A doua mişcare - mă 
opresc din acest efort şi îi las pe ei să-I facă - mă aflu încă aici, gata să intervin ,  dar 
îmi retrag mâinile şi îl las pe student 1 actor să preia activitatea. Iar cea de-a treia 
mişcare - doar privesc. Toate trei sunt importante. 

E.O.: De ce predaţi? 
A.Ş. :  Aş putea să spun: dintr-un motiv egoist - ca să mă păstrez tânăr. Dar nu 

sunt sigur că am un răspuns. Am întrebări . De ce facem teatru? La ce este bun teatru l? Numai prin confruntarea cu aceste întrebări în fiecare zi, împreună cu aceşti oameni tineri, putem încerca să descoperim dacă există un răspuns. 
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